
 

رد لایحه الحاق سکونتگاه ها به تهران 
همزمان با جلسه شورای اسلامی شهر تهران، یک 
فوریت لایحه الحاق سکونتگاه های مرتضی گرد، صالح آباد 
غربی و شرقی و رسالت به محدوده شهر تهران بررسی و با 

۱۳ رأی مخالف به تصویب نرسید
، حمیدرضا صارمی معاون شهرسازی و  به گزارش  مهر
معماری شهرداری تهران در دویست و هشتاد و دومین 
جلسه شورا در جریان بررسی »یک فوریت لایحه الحاق 
سکونتگاه های مرتضی گرد، صالح آباد غربی و شرقی و 
رسالت به محدوده شهر تهران« با بیان اینکه تغییرات 
سریع جمعیتی باعث شده سکونتگاه هایی اطراف تهران 
شکل بگیرد، اظهار کرد: بر اساس قانون تعریف حریم و 
محدوده شهرها و شهرک ها، روستاهایی که داخل حریم 
شهرها واقع می شوند در صورت رسیدن به شرایط تبدیل 
، شهر مستقل شناخته نمی شوند و به صورت  به شهر
منفصل به شکل یک ناحیه یا منطقه تلقی خواهند شد. 

که  است  این  دارد  وجود  که  موضوعی  افزود:  وی 
مرتضی گرد در توابع بخش آفتاب شهرستان تهران در 
حریم منطقه ۱۹ واقع شده و بر اساس آخرین سرشماری، 
جمعیت آن ۶۲ هزار نفر و مساحت آن ۱۰۱ هکتار است. 

رسالت نیز ۵۲ هزار نفر جمعیت دارد. 
صارمی همچنین تصریح کرد: صالح آباد غربی در حریم 
منطقه ۱۹ قرار گرفته و ۱۳ هکتار و جمعیت آن دو هزار و 

۲۲۲ نفر و صالح آباد شرقی نیز ۲۲ هکتار مساحت دارد. 
مهدی چمران رئیس شورای اسلامی شهر تهران با 
بیان اینکه در زمان آقای قالیباف تصمیم گرفتیم ساخت 
و سازهای غیرمجاز را تخریب کنیم که ایشان گفتند شدنی 
نیست، گفت: همه تجهیزات و نیروهای انسانی ما و پلیس 
آماده بودند و تخریب ساخت و سازها عملیاتی نشد. امروز 

دیگر نمی توان مشکلات مرتضی گرد را حل کرد. 
گونه رها شود مشکلات  گر همین  وی ادامه داد: ا
تهران دوصد چندان خواهد شد. شهردار وقت منطقه 
۱۹ زمانی که به مرتضی گرد برای بازدید مراجعه کرده بود، 
دستگیرش کردند در حالی که تمام مسئولیت های آن با 

شهرداری منطقه بود. 
گر این بخش در مدیریت  چمران خاطرنشان کرد: ا
تهران باشد، قطعاً شرایط بهتری خواهد داشت و می توان 
با نظم و آرامش بیشتری آن را مدیریت کرد. در جلسه با 
، بنده یادآور شدم که مرتضی گرد  معاون اول رئیس جمهور
چگونه پدید آمد. وقتی بدون طرح تفصیلی چنین ساخت 
و سازهایی صورت می گیرد، وضعیت شهر به این سمت 

می رود. 
رئیس شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه عده 
زیادی چون صاحب زمین شدند راحتند اما مردم راحت 
نیستند، یادآور شد: این لایحه در صورت اجرا به نفع شهر 
تهران خواهد بود. با توجه به اینکه موضوع مهمی است 
باید بررسی های لازم توسط مشاورین صورت بگیرد. بنده 

موافقم که با شرایطی، این الحاق صورت بگیرد. 
سید محمد آقامیری رئیس کمیته عمران شورا نیز با 
بیان اینکه جلساتی در دولت و مجلس در این خصوص 
برگزار شد و بنده نیز در آن جلسات حضور داشتم و 
گفت: اضافه شدن این  کردم،  مخالفت خود را اعلام 
بخش ها به منطقه ۱۹ یک خلازیر دیگر ایجاد می کند. 
به محض اتصال آن به تهران مطالبات زیادی از سوی 
کنون  که تا مردم آن بخش ها ایجاد خواهد شد؛ چرا
نمی دانستند مسائل خود را با کدام دستگاه در میان 

بگذارند. باید موضوع به طور دقیق بررسی شود. 
گفتنی است »یک فوریت لایحه الحاق سکونتگاه های 
مرتضی گرد، صالح آباد غربی و شرقی و رسالت به محدوده 

شهر تهران« با ۱۳ رأی مخالف رد شد. 

مشکلات اقتصادی
که به ما وارد می شود  تمام این فشارهای اقتصادی 
روی قشر ضعیف تأثیر بیشتری می گذارد. در حال حاضر از 
کوچک ترین خریدی که برای فرزندانمان می خواهیم انجام 

دهیم ناتوان هستیم. 
کمالی از تهران

موج رادیو
وقتی داخل تونل توحید می شویم، موج های رادیو قطع 
می شود و فقط موج یکی از شبکه های رادیویی در داخل 
تونل وصل است. از مسئولان تقاضا داریم که تمهیداتی 
کثرا در داخل تونل برقرار  اتخاذ کنند که موج های رادیو ا

باشد. 
یک شهروند از تهران

گرانی مسکن
این روزها برخی صاحبخانه ها هر طور دلشان می خواهد 
با مستاجران رفتار می کنند. الان کار به جایی رسیده است 
که بعضا به سر سال نرسیده به مستاجران اعلام می کنند 
که باید مبلغی روی اجاره خانه خود بگذارند. وقتی هم 
که  می گوییم  و  کنیم  رفتار  عرف  اساس  بر  می خواهیم 
که  هر چه بنگاه بگوید ما هم قبول می کنیم، می گویند 
ملک شخصی خودمان است و هر چقدر دوست داشته 
باشیم، اجاره آن را بالا می بریم. چرا مسئولان فکری به حال 
مستاجران و این افزایش لجام گسیخته اجاره نمی کنند؟ آیا 
موازین قانونی هم به صاحبخانه ها این اجازه را می دهد 
که هر چقدر خواستند، روی اجاره بکشند و بگویند ملک 
شخصی خودمان است؟ آیا اساسا جایی هست که به این 
مسائل و موارد رسیدگی شود؟ چرا در کشور ما اجاره نامه را 

یکساله و نه بیشتر می بندند؟
یک شهروند از تهران

آرمان ملی – شفق محمدحسینی: توجه به ظاهر و 
تغییر در آن، همواره موضوع چالش برانگیزی بوده است. از 
طرفی در سال های اخیر در جهان میل به زیبایی و سادگی 
ذاتی بیش از گذشته موردتوجه قرارگرفته است و از دیگر 
گسترش فضای مجازی، میل به زیباتر شدن در  سو، با 
افراد مختلف، مساله ای نیست که قابل کتمان باشد. این 
گیرتر از گذشته شده  مساله در همه جوامع بیش از قبل و فرا
است. هرچند در دهه های گذشته، جراحی زیبایی بیشتر 
مربوط به بینی می شد، حالا این مساله به کل صورت و دیگر 

کرده است.  بخش های بدن تعمیم پیدا
گسترش فضای مجازی و میل به زیباتر دیده شدن و توجه 
به ظاهری بدون کاستی، و تایید ظاهری در فضای مجازی، 
از دلایلی است که به عقیده رئیس انجمن جراحی های 
زیبایی و پلاستیک ایران و دیگر کارشناسان، سبب افزایش 
جراحی های زیبایی نسبت به گذشته به خصوص در مردان 
شده است. دیده شدن در فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی مختلف، تایید شدن و افزایش توجه افراد، منجر 
به بالارفتن دنبال کننده های افراد می شود، که این مساله 
برای برخی می تواند کسب درآمد و کسب هویتی اجتماعی 
کند. به نوعی که گاه دیده می شود افراد عادی مثلا چهره 
تا  می کنند،  شبیه  خاصی  شخص  به  جراحی  با  را  خود 
بتوانند از این طریق تبلیغ کنند و به درآمدزایی برسند. 
ک تصاویر در فضای مجازی و گرفتن به اصطلاح  اما اشترا
لایک، از افراد مختلف، به نوعی رضایت های فردی را هم 
افزایش خواهد داد. هیچ کس از توجه بیشتر به خود ناراضی 
نیست. با نگاهی به اطراف خود متوجه خواهید شد که 
برخی افراد چه مشهور و چه فردی عادی ساعت ها و حتی 
روزها برای عکاسی از چهره خود در مکان های مختلف و 
جذاب و پرمخاطب وقت صرف می کند. هرچند ویرایش 
تصاویر هم به سادگی ممکن است، و با برنامه های مختلفی 
می توانید چهره و بدن خود را تغییر دهید، اما باتوجه به 
که بعضا در فضای اجتماعی و واقعی  تبلیغات بسیاری 
صورت می گیرد، میل به تغییر چهره دائمی، در افراد بیش از 

گذشته شده است. 
بابک نیکومرام، رئیس انجمن جراحی های زیبایی و 
پلاستیک ایران علت افزایش گرایش مردان به جراحی های 
زیبایی را حضور در فضای مجازی و میل به سلفی گرفتن 
برشمرد و به ایلنا گفت: به علت ارزان بودن اعمال جراحی 
در ایران می توان گفت که مردان از هر طبقه اجتماعی برای 

جراحی های زیبایی مراجعه می کنند. 

   15درصد جراحی های دنیا متعلق به مردان
هرچند آماری از میزان عمل های جراحی زیبایی مردان 
در ایران وجود ندارد، نیکومرام در پاسخ به این سوال که 
کنندگان به جراحی های زیبایی را  چند درصد مراجعه 
مردان تشکیل می دهند، گفت: آمار دقیقی در ایران نیست، 
اما در دنیا به طور متوسط ۱۵ درصد جراحی ها متعلق به 
مردان است که به نظر ایران هم از همین میزان تبعیت 
می کند.  رئیس انجمن جراحی های زیبایی و پلاستیک 
ایران افزود: در مردان با شیب ملایم تری افزایش گرایش 
به جراحی های زیبایی دیده می شود که آن هم به علت 
گسترش فضای مجازی و حضور درآن و گذاشتن تصاویر در 
فضای مجازی و همچنین بعضی تبلیغات در آن حوزه است. 
وی در پاسخ به این سوال که کدام گروه سنی آقایان بیشتر 
برای جراحی های زیبایی مراجعه می کنند، گفت: بسته به 
نوع عمل فرق دارد، اما در عمل های زیبایی رینوپلاستی 
و ژنیکوماستی ۱۸- ۳۵ ساله ها و در جراحی های زیبایی 

می کنند.   مراجعه  بالاتر  سنین  با  مردان  بلفاروپلاستی 
رئیس انجمن جراحی های زیبایی و پلاستیک ایران بیان 
کرد: در برخی موارد متقاضیان با تبلیغات فضای مجازی 
ج از عرف دارند که با مشاوره خوب  درخواست هایی خار
کرد.  ج از عرف جلوگیری  می توان از اینگونه اعمال خار
مشکل این است که غالبا اینگونه متقاضیان به جراحان 
پلاستیک یا دیگر متخصصان مرتبط مراجعه نمی کنند، 
بلکه با تبلیغات مسموم فضای مجازی در دام مداخله گران 
و کلینیک های غیرمجاز می افتند.  وی اظهار کرد: فرهنگ 
فرهنگ سازی  وعدم  مجازی  فضای  گسترش  با  ایرانی 
که متعاقب آن  متولیان امور در حال تغییر چهره است 
سلیقه افراد برای اعمال جراحی نیز تغییر می کند و دولت 

در این عرصه باید هوشیارانه تر عمل کند. 

   تصدیق شبکه های اجتماعی
نقش  درباره  مجازی،  حوزه  فعال   ، کار نقره  کیوان 
شبکه های اجتماعی در ترغیب مردان به جراحی های 
زیبایی به »آرمان ملی« گفت: موضوع گرایش مردان به 
جراحی های زیبایی فقط مختص کشور ایران یا یک منطقه 
کشورهای مختلف  در  آن  گرچه شدت  ا نیست،  خاص 
از جنبه های مختلف می شود  بنابراین  متفاوت است. 
این موضوع را بررسی کرد. ابتدا اینکه فضای شبکه های 
اجتماعی این فرصت را ایجاد کرده است که افراد بتوانند با 
چهره های مختلف روبه رو شوند، و افرادی که شاید شبیه به 
کنند  خود هستند، اما چهره بهتر و مناسب تری دارند را پیدا
و تمایل داشته باشند که شبیه آنها شوند. نکته دیگر اینکه 
که می تواند  ابزارهایی مانند ابزارهای هوش مصنوعی، 
تصاویر را بهبود بخشد، فضا را به سمتی می برد که ما غیر 
از فضای مجازی هم، بتوانیم در فضای واقعی هم چهره یا 
اندام بهتری داشته باشیم. نکته سوم این است که باتوجه 
کثر چهره ها، به خصوص سلبریتی ها و افراد مشهور،  به اینکه ا
باتوجه به نوع فعالیتشان ممکن است که چهره های خود 
را تحت عمل های جراحی خاصی قراردهند، و پیرو آن 
درآمدهای بیشتری کسب کنند. این موضوع سبب می شود 
، به  که افراد دیگر هم برای جذب دنبال کننده های بیشتر
کنند. و در نتیجه به واسطه این  این سمت گرایش پیدا
جذب تصدیق های شبکه های اجتماعی بتوانند به درآمد 

بالاتری برسند. 

   تبلیغات اثرگذار است
نقره کار درباره عوامل دیگری که سبب گرایش مردان به 
جراحی های زیبایی می شود، افزود: به واسطه تبلیغات 
مختلفی که در این زمینه انجام می شود هم افرادی ممکن 
ترغیب شوند. وقتی مثلا  زیبایی  است به جراحی های 
مردانی می بینند، که مردان دیگر هم این جراحی ها را انجام 
می دهند، ترغیب می شوند و به تبع، پزشکان و متخصصان 
و افراد فعال در این حوزه با تبلیغاتی که انجام می دهند، 
گرایش افراد بیشتری به این جراحی ها  می توانند سبب 
شوند. یک بخش دیگر هم برمی گردد به خود فضای جامعه 
که مشاهده می کنیم، فضای جامعه به سمتی می رود، که 
راحت تر از قبل بتوان از چهره زیباتری برخوردار بود و این 
نوع امکانات سهل تر از گذشته در اختیار افراد قرار می گیرد. 

این فضا سبب ترغیب بیشتر افراد می شود. 
او در ادامه گفت: همه این عوامل، چه عوامل اجتماعی 
واقعی و چه فضای داخلی شبکه های اجتماعی، همه سبب 

می شود که این مساله بیشتر مورد توجه مردان قرارگیرد. 

   لزوم توجه به عرف جامعه
کار با اشاره به لزوم استفاده از تجهیزات و افراد  نقره 
متخصص نیز افزود: یک موضوع، بحث سلامتی است که 
باید به این مساله حتما توجه شود، یعنی در بحث پزشکی و 
گر قرار است این جراحی ها صورت گیرد، حتما  سلامتی، که ا
توسط متخصص و با مواد و تجهیزات متناسب و مرغوب و 

با کیفیت انجام شود. 
یک مساله دیگر اینکه عرف اجتماعی و پذیرش جامعه 
نسبت به این ماجرا است، که آیا اساسا جامعه می پذیرد 
که مردان به این سمت حرکت کنند؟ که به نظر می رسد، در 
جامعه پذیرفته شده است. با توجه به اینکه این موضوع در 
همه دنیا رایج است، خود شبکه های ماهواره ای، فیلم ها و 
سریال هایی در سراسر دنیا پخش می شود، تلاش می کنند 
هنرپیشه هایی با ظاهر زیباتر و جذاب تر را نمایش دهند. 
همین مساله فضای عرفی جوامع را به این سمت برده است 
که شاید تا حدی جای خود را باز کرده است. پس مساله ای 
که اینجا باید بسیار موردتوجه قراربگیرد، از لحاظ پزشکی و 
سلامت است که باید توجه ویژه ای به آن شود. اما در نهایت 
آنچه که مهم است، این است که هیچ جامعه ای نباید از 

عرف خود خارج شود. 
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

 افزایش گرایش مردان به جراحی های زیبایی

مــــردان زیـــــباجو

جزئیات بیمه تکمیلی بازنشستگان 
رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی 
تهران گفت: در قرارداد جدید بیمه تکمیلی 
بازنشستگان مطابق سال قبل ۴۳۰ هزار تومان 
حق بیمه تعیین شد که ۵۰ درصد آن سهم 
سازمان و ۵۰ درصد سهم بیمه شده است.  
کانون بازنشستگان  کیا رئیس  علی دهقان 
تأمین اجتماعی تهران در گفت وگو با مهر با 
اشاره به جزئیات قرارداد جدید بیمه تکمیلی 
بازنشستگان گفت: مطابق وعده وزیر تعاون 
کار و رفاه اجتماعی در خصوص بستن قرارداد 
حافظ  آتیه سازان  بیمه  شرکت  با  جدیدی 
سالاری  مصطفی  حضور  با  جلسه ای  در 
مدیر عامل سازمان تأمین اجتماعی، رئیس 
کانون عالی بازنشستگان و مدیرعامل بیمه 
آتیه سازان توافق جدید حاصل شد.  دهقان کیا 
در خصوص بیمه عمر بازنشستگان نیز اظهار 
کرد: با پرداخت مبلغ ۴۷,۶۰۰ تومان ماهانه 
بیمه عمر بازنشستگان نیز برقرار می شود و در 
صورت بروز حادثه مبلغ ۴۰ میلیون تومان به 

بازماندگان بیمه شده پرداخت خواهد شد. 

فروکش کردن پارکینگ 
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری تهران از حادثه فروکش کردن 
کف پارکینگ مسکونی در محله دارآباد خبر داد. 
جلال ملکی سخنگوی سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری تهران در گفت وگو 
۷:۵ دقیقه صبح  کرد: ساعت  با مهر اعلام 
کف  کردن  ، یک مورد حادثه فروکش  دیروز
پارکینگ در یک ساختمان مسکونی به آدرس 
محله دارآباد، خیابان طالب نسب اعلام شد.  
وی افزود: دو ایستگاه به محل حادثه اعزام 
شدند. همکاران ما در زمان ۵ دقیقه به محل 
پارکینگ  که در  کردند  رسیدند و مشاهده 
منفی یک ساختمان ۸ طبقه مسکونی، در 
قسمت بیرون پارکینگ یعنی در قسمت پشت 
ساختمان، یک فضای بازی شبیه حیاط پشتی 
وجود داشت که متعلق به همین ساختمان 
بود.  ملکی همچنین گفت: در آنجا چند خودرو 
پارک شده بود که یک حفره ای به وسعت تقریباً 
یک در یک روی آسفالت خالی شده بود. اما از 
زیر بیشتر از این ابعاد تخلیه شده بود و بخشی 
از آسفالت در هوا معلق بود.  وی در ادامه بیان 
کرد: دو دستگاه خودرو شامل یک دستگاه 
کسی سمند و یک دستگاه ال ۹۰  خودروی تا
هر کدام یک لاستیک جلویشان داخل گودال 
افتاده بودند. با توجه به اینکه زیر آسفالت 
خالی بود، احتمال تخریب آسفالت و افتادن 
کامل خودروها وجود داشت. این اتفاق دقیقاً 
روی دهانه چاه این ساختمان افتاده بود. به 
گفته فرمانده نیروهای حاضر در محل، دهانه 
چاه تخریب شده بود. چاهی که در ملک وجود 
داشت و این اتفاق افتاده بود. با احتیاط کامل 
، هر دو  و با استفاده از جرثقیل دستی یا تیفور
ج شدند  خودرو با احتیاط از آن وضعیت خار
و محل در پایان تحویل عوامل شهرداری شد. 

مسمومیت40 دانشجو در شوشتر
وزارت  دانشجویی  و  فرهنگی  معاون 
مسمومیت  وضعیت  آخرین  به  بهداشت 
دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی شوشتر 
اشاره کرد و گفت: تعداد ۴۰ نفر از دانشجویان 
این دانشگاه علائم مسمومیت داشتند که ۱۵ 
نفر از این دانشجویان بستری شدند.  مسعود 
ایسنا درباره وضعیت  به  پاسخ  حبیبی در 
دانشجویان مسموم دانشگاه علوم پزشکی 
شوشتر اشاره کرد و گفت: شب گذشته ۷۰۰ نفر 
از دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی شوشتر 
از غذای سلف استفاده کرده بودند که ۴۰ نفر 
دچار علائم مسمومیت می شوند.  وی در 
ادامه تصریح کرد: تعداد ۱۵ نفر از دانشجویان 
که  فوق در مرکز درمانی بستری می شوند 
مسئله آنها مورد حادی نبوده است. نمونه ها 
به آزمایشگاه فرستاده شده است. موضوع 
علوم  دانشگاه  دانشجویان  مسمومیت 
پزشکی شوشتر در حال پیگیری است نتیجه 

را اعلام خواهیم کرد. 

مرگ معدنچی بر اثر سقوط سنگ

منابع کارگری در شاهرود استان سمنان، از 
کلون  مرگ یک معدنچی در معدن زغالسنگ »ا
۴ کلاریز مرکزی« واقع در منطقه طزره بر اثر 
حادثه کار خبر دادند.  یک منبع کارگری با اعلام 
کارگر معدن زغال سنگ  خبر درگذشت یک 
کلن چهار« منطقه معدنی طزره به ایلنا گفت:  »ا
روز پنجشنبه هفته گذشته )یکم آذر ماه(، یکی 
کلون  از کارگران شاغل در معدن زغال سنگ »ا
۴ کلاریز مرکزی« واقع در منطقه طزره از معادن 
شرکت زغال سنگ شمال شرق شاهرود حین 
کار بر اثر سقوط سنگ بر روی سرش جان 
باخت.  وی هویت این کارگر را »محمد عرب 
خانقلی« حدودا ۲۷ساله اهل روستان کشکک 
شهرستان رامیان استان گلستان اعلام کرد 
گفت: هنوز جزئیات این حادثه از سوی  و 

مسئولان اعلام نشده است. 

معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشور با اشاره به کاهش تنوع 
حال  در  متاسفانه  گفت:  کوسیستمی  ا
حاضر شرکت آب منطقه ای اقدام به اجاره 
آب بندهای در دل  و  رودخانه ها  دادن 
جنگل ها کرده است این در حالیست که 
آن ها را باید احاله مدیریت کند.  به گزارش 
ایسنا بر اساس گزارشی که به تازگی از سوی 
طبیعت  از  حفاظت  بین المللی  اتحادیه 
)IUCN( منتشر شده است، بیش از یک 
گونه از سه گونه درختی در سرتاسر جهان در 
معرض خطر انقراض قرار دارند. معاون امور 
جنگل سازمان منابع طبیعی این گزارش 
ک توصیف و بر لزوم تلاش های  را ترسنا
کرد.   کید  تا درختان  حفظ  برای  جهانی 
نقی شعبانیان در گفت وگو با ایسنا افزود: 
طبیعت  از  حفاظت  بین المللی  اتحادیه 
)IUCN( مرجع بررسی وضعیت گونه های 
است.  جانداران  کلیه  یا  جهان  زیستی 
گونه ها در لیست قرمز این اتحادیه به ۹ 
رده از گونه های منقرض شده تا گونه هایی 
که هیچ خطری آن ها را تهدید نمی کند یا 
اطلاعات کافی از آن ها وجود ندارد، تقسیم 
گاهی رسانی  می شوند. هدف »IUCN« آ
به مردم به ویژه مسئولان و سیاستگذاران 
برای حفظ و حراست از محیط زیست است 
که در سال های  کارهایی  از  که یکی  چرا
روی  تاثیرگذاری  می کند،  دنبال  اخیر 
دنیاست.   دولتمردان  و  سیاستگذاران 
وی ادامه داد: حدود ۳۸ درصد درختان 
خ »IUCN« و در معرض خطر  در لیست سر
انقراض قراردارند. حدود ۱۶ هزار از ۴۷ هزار 

گونه درخت در جهان در معرض تهدید 
تعداد درختان در خطر  و  انقراض  خطر 
انقراض بیش از دو برابر تعداد کل پرندگان، 
پستانداران و خزندگان و دوزیستان هستند. 
از بین رفتن 15 میلیارد اصله درخت 

در دنیا 
معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی 
کید کرد: این گزارش  و آبخیزداری کشور تا
ک است و نشان  خیلی قابل تامل و ترسنا
که به  که ما با جهان و محیطی  می دهد 
عنوان مادر ماست، چه کرده ایم. وضعیت 
محیط زیست در دنیا و ایران به عنوان یک 
اساس  بر  نیست.  مناسب  حیات،  بستر 
۱۵ میلیارد اصله  آمارهای رسمی سالانه 
درخت در دنیا از بین می رود و دست کم 
پنج میلیون هکتار جنگل نابود می شود. 
رد  ساده  آمارها  این  کنار  از  متاسفانه 
ک  می شویم.  وی ادامه داد: این آمار ترسنا
باید موجب اقدام ما شود. فقط تخریب 
ح نیست بلکه نشان می دهد  درخت مطر
طبیعی  منابع  به  نسبت  دنیا  کل  در  که 
بی توجه هستند که نتیجه آن را به صورت 
آشکار می بینیم مانند کمبود آب، آلودگی 
ک و تغییر اقلیم  ک، فرسایش خا آب و خا
داشته  بدی  بسیار  عواقب  می تواند  که 
ایران  جمله  از  کشورها  برخی  در  باشد. 
ممکن است به علت شرایط اقلیمی وضعیت 
بدتری داشته باشند. در کشور ما فرونشست 
زمین را داریم که بسیار نگران کننده است.  
کید کرد: درختان عناصر بسیار  شعبانیان تا
مهمی هستند و به طور مستقیم در زندگی 
انسان نقش دارند و در ترسیب کربن موثرند. 

درختان در کاهش گازهای گلخانه ای نقش 
دارند علاوه بر آن محل زندگی بسیاری از 
موجودات زنده مانند پرندگان و حشرات 
هستند بنابراین نابودی درختان موجب 
از بین رفتن آن ها نیز می شود. به طور کلی 
از بین رفتن درختان در دنیا تهدید بزرگی 
برای کره زمین است. توسعه بدون برنامه 
ورود  آفات،  و  بیماری ها  شیوع  شهرها، 
رفتن  بین  از  دلایل  از  مهاجم  گونه های 

درختان هستند. 
لزوم جنگل کاری در دنیا 

وی با بیان اینکه جنگل کاری در دنیا 
یک بحث مهم و انجام این کار ضروریست، 
برای  مناسبی  گونه های  گر  ا کرد:  کید  تا
جنگل کاری انتخاب نکنیم خودش تبدیل 
به عاملی آسیب زا می شود. در سال گذشته 
- بوم شناس و مشاور ارشد  توماس کروتر
علمی سابق کمپین »یک تریلیون درخت« 
سازمان ملل - در یک سخنرانی در کشور 
نکارید  درخت  کنید!  بس  گفت  امارات 
گر قرار است به شیوه کنونی درختکاری  ا
نامناسب  گونه های  انتخاب  چون  کنید 
گاهی به عنوان مهاجم  که  آسیب زاست 
عمل می کنند و درختان بومی را در معرض 
تهدید قرار می دهند.  معاون امور جنگل 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با 
اشاره به اینکه در برخی مناطق نه تنها تنوع 
کوسیستمی را کاهش  گونه ای بلکه تنوع ا
رودخانه ها  و  آب بندها  گفت:  داده ایم، 
رعایت  بدون  هیرکانی  جنگل های  در  را 
اجاره  گردشگری  بخش  یک  به  اصول 
حاضر  حال  در  متاسفانه  می دهیم. 

شرکت آب منطقه ای اقدام به اجاره دادن 
رودخانه ها و آب بندهای در دل جنگل ها 
کرده است. اجاره یعنی در ازای دریافت 
مبلغی، یک منطقه در اختیار متقاضی قرار 
می گیرد ولی نباید این گونه باشد.  وی با 
کید بر اینکه مناطق را باید احاله مدیریت  تا
گر رودخانه یا آب بندی  کنیم، تصریح کرد: ا
در دل جنگل وجود دارد، برای آن یک 
ح،  ح فنی بنویسیم و در قالب این طر طر
آب بندان را در اختیار بخش های خصوصی 
و دولتی قرار دهیم و مبلغ دریافت شده 
را در جهت احیا و غنی سازی و حفاظت 
از همان جنگلی صرف کنیم که رودخانه 
یا آب بندان در آن قرار دارد اما متاسفانه 
بسیاری از آب بندها و رودخانه ها واقع در 
آب منطقه ای  شرکت  را  جنگل ها  اعماق 
در ازای دریافت مبلغی اجاره می دهد و 
به آسیب  وارد شده به جنگل ها و مناطق 
اطراف توجهی نمی کند. تغییر کاربری نیز 

یکی دیگر از عوامل تخریب جنگل هاست. 
راهکارهای حفاظت از جنگل ها

شعبانیان درباره راهکارهای حفاظت از 
جنگل ها گفت: در درجه اول باید اطلاعات 
دقیق و درستی داشته باشیم. الان برخی 
قرمز  لیست  در  هم  ما  کشور  گونه های 
هستند ولی درباره برخی گونه ها اطلاعات 
کمی وجود دارد. بنابراین باید اطلاعاتمان 
درباره گونه های گیاهی و جانوری کشور را 
دقیق تر بکنیم و موسسات، دانشگاه ها و 
سازمان محیط زیست و بخش اجرا برای 
رسیدن به این هدف دست به دست هم 

دهند. 

ح کرد:  معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشورمطر

انتقاد از اجاره دادن رودخانه هاو جنگل ها


